
اقتصادی   5 چهارشنبه 20  اردیبهشت   1402- 19 شوال 1444 - 10  می 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5983

امضای توافق راه آهن رشت-آستارا، هفته آینده
وزیر راه و شهرسازی گفت که هفته آینده توافق راه آهن رشت - آستارا امضا 
می شود و بخشی از سرمایه گذاری هم توســط روسیه انجام می شود.به گزارش 
ایســنا، مهرداد بذرپاش در حاشــیه همایش در جمع خبرنگاران با بیان اینکه 
پیشــنهادهای متعددی از شرکای خارجی و کشورهای همسایه و فعالین عرصه 
بنــدری در بنادر ایران داریم، افــزود: ما موقعیت های بندری خوبی داریم که در 
کنار تکمیل کریدورهای شــمال به جنوب و شــرق به غرب را متصل می کند و 
همچنین جاده هایی که تکمیل می شــود، نقش قابل توجهی دارد.وی ادامه داد: 
ما به راحتی از جنوب و دریای آزاد می توانیم کالا را به شمال کشور و کشورهای 
شمالی و CIS و حتی اروپا منتقل کنیم. این نقش جغرافیایی اهمیت ویژه ای به 
ایران بخشــیده هم کشورهای شمالی و همسایگان دریای خزر و هم کشورهای 
حاشیه خلیج فارس تمایل دارند که از این کریدور استفاده کنند.بذرپاش درباره 
تکمیل راه آهن رشت - آستارا نیز توضیح داد: انشاالله هفته آینده توافق راه آهن 
رشــت - آستارا انجام می شــود و عملیات اجرایی آن هم ظرف چند وقت آینده 

اجرایی می شود. بخشی از سرمایه گذاری هم توسط روسیه انجام می شود.

تخلیه ۲ فروند کشتی حامل ذرت دامی در بندرامام)ره(
مدیرکل پشــتیبانی امور دام خوزســتان از تخلیه ۲ فروند کشتی اقیانوس 
پیما حامل ۱۴۴ هزار تن ذرت دامی در بندر امام خمینی خبر داد.حمید بدوی 
در گفت و گو با ایســنا، با اشــاره به واردات نهاده های دامی از طریق بندر امام 
خمینی)ره( به خوزستان و کشور اظهار کرد: دو فروند کشتی اقیانوس پیما حامل 
۱۴۴ هزار تن نهاده دامی ذرت دامی در اســکله فله  بار بندرگاه امام  خمینی)ره( 
در روزهای گذشــته پهلوگیری کرده اند.وی افزود: در حال حاضر عملیات تخلیه 
محموله این ۲ کشــتی با استفاده از دستگاه های مکنده در حال انجام است و تا 
فردا به اتمام می رسد.مدیرکل پشتیبانی امور دام خوزستان گفت: این محموله ها 
توسط شرکت پشتیبانی امور دام کشور وابسته به وزارت جهاد کشاورزی از کشور 
برزیل سفارش و خریداری شده اند.مدیرکل پشتیبانی امور دام خوزستان افزود: 
واردات نهاده های دامی طبق برنامه تنظیمی شرکت پشتیبانی امور دام متناسب 
با نیاز کشور در حال انجام است.بدوی در پایان گفت: در هفته گذشته ۳ کشتی 
اقیانــوس پیمای دیگر حامل مجموعا بیش از ۱۹۱ هزار تن نهاده دامی در بندر 

امام خمینی )ره( پهلوگیری و تخلیه شد.

سرانه بسیار پایین پستی ایران نسبت به کشورهای دیگر 
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: سرانه پستی کشورها شاخص 
مهمی برای میزان توسعه یافتگی کشورها است. سرانه سالیانه ایران در مقایسه با 
کشورهای دیگر یک به ۶۰ است و در تلاش هستیم تا آن را بالا ببریم.به گزارش 
ایرنا، »محمود لیائی« در نشســت خبری نخستین همایش و نمایشگاه صنعت 
پست، تجارت الکترونیک، لجستیک هوشمند و صنایع وابسته افزود: سال ها خلا 
و نبود تریبون برای تقدیر از زحمات شــبکه پستی و اجزای اکوسیستم صنعت 
پســت وجود داشت و با برگزاری نخستین رویداد و نمایشگاه صنعت پست قرار 
اســت این کار مهم را انجام بدهیم.وی بیان داشت: سرانه پستی شاخص مهمی 
برای تخمین میزان توسعه یافتگی کشورها به حساب می آید و این سرانه در کشور 
ما بســیار پایین و حدود یک به ۶۰ است و در تلاش هستیم تا آن را بالا ببریم. 
در خصوص برخی کشــورهای دیگر جهان این ســرانه بالاتر است. به طور مثال 
اگر ســرانه سالانه پست در ایران برای هر فرد ۱۰ مرسوله باشد، برای کشورهای 

اروپایی و کشورهای پیشگام مانند چین سرانه ۶۰۰ مرسوله است.

رشد ۱۲ درصدی صادرات محصولات معدنی
 در فروردین 

بررســی عملکرد شرکت ها و کارخانجات بزرگ بخش معدن و صنایع معدنی 
حاکی از صادرات ۹۵۱.۹ میلیون دلاری محصولت بخش معدن و صنایع معدنی 
و رشــد ۱۲ درصدی آن در هم سنجی با پارسال است.به گزارش ایرنا، این میزان 
صادرات مشــتمل بر چهار میلیون و ۶۸۷ هزار تــن انواع محصولات بوده که از 
نظر تناژ نیز رشــد ۵۵ درصدی نشان می دهد.بیشترین میزان صادرات مربوط با 
۵۱.۶ درصد مربوط به زنجیره فولاد و محصولات فولادی مرتبط با ۴۹۱ میلیون 
و ۷۰۰ هزار دلار بوده است.پس از آن سنگ آهن با ۱۲۵.۳ میلیون دلار، مس و 
محصولات پایین دستی با ۵۸.۴ میلیون دلار، زغال سنگ و کک با ۴۲.۸ میلیون 
دلار و زنجیره روی با ۳۵.۲ میلیون دلار در رتبه های بعدی از نظر ارزش صادرات 
قرار گرفتند.در نخستین ماه از سال ۱۴۰۲ همچنین ۳۴ میلیون دلار کنسانتره 
ســنگ آهن، ۲۷ میلیون دلار محصولات زنجیره ســیمان و ۲۲.۸ میلیون دلار 
زنجیره آلومینیوم و محصولات به بازارهای هدف صادر شــد. »امیر صباغ« مدیر 
اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو در این زمینه می گوید: محدودیت گاز 
طبیعــی باعث اوج گیری صادرات گندله آهن به ۱۲۵ میلیون دلار در فروردین 
شده است و برای نخستین بار، صادرات گندله از زنجیره مس )۵۸ میلیون دلار( 

فراتر رفته و رشد ۱۰ برابری وزنی دارد.

چین و امارات بزرگترین شرکای تجاری
بر اساس آمارهای گمرک جمهوری اســلامی ایران، در نخستین ماه امسال 
تجارت خارجی ایران با رشــد بیش از ۱۷ درصدی نســبت به بازه زمانی مشابه 
در ســال گذشته مواجه شده است و مانند سال گذشته چین و امارات به عنوان 
بزرگترین مشتری و واردکننده صدرنشین فهرست تجارت خارجی شدند.طبق 
جدیدترین گزارش گمــرک از جزییات واردات و صادرات محصولات و کالاهای 
مختلف، در یک ماهه نخست سال ۱۴۰۲ میزان صادرات قطعی کالاهای غیرنفتی 
کشور )به استثنای نفت خام، نفت کوره و نفت سفید و همچنین بدون صادرات از 
محل تجارت چمدانی( بالغ بر ۱۰ میلیون و ۴۷۱ هزار تن و به ارزش سه میلیارد 
و ۶۴۵ میلیون دلار بوده اســت که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل افزایشی 
۱۷.۷۶ درصدی در وزن و کاهش ۱۲.۹۳ درصدی از نظر ارزش دلاری داشــته 
است.همچنین میزان واردات کشــور در این مدت با کاهش ۲۴.۷۹ درصدی از 
نظر وزنی و ۱۳.۰۲ درصدی در ارزش دلاری در مقایســه با مدت مشــابه سال 
گذشــته به ارقام یک میلیون و ۸۲۹ هزار تن و ســه میلیارد و ۸۷ میلیون دلار 
رسیده است.طی یک ماهه نخست سال ۱۴۰۲ بیشترین میزان صادرات کشور به 
مقصد کشــورهای چین با رقمی بالغ بر یک میلیارد و ۱۴۰ میلیون دلار و سهم 
۳۱.۲۸ درصد از کل ارزش صادرات، عراق با ۶۰۹ میلیون دلار و ســهم ۱۶.۷۱ 
درصــدی، ترکیه با ۵۵۰ میلیون دلار و ســهم ۱۵.۱۰ درصدی، امارات متحده 
عربی با ۳۲۰ میلیون دلار و ســهم ۸.۷۸ درصدی و هند با ۱۲۰ میلیون دلار و 
سهم ۳.۲۸ درصدی از کل ارزش صورت گرفته است.طی یک ماهه نخست سال 
۱۴۰۲ امارات متحده عربی با اختصاص رقمی بالغ بر یک میلیارد دلار و سهمی 
در  حدود ۳۲.۷۲ درصد از کل ارزش واردات در جایگاه نخست کشورهای طرف 
معامله قرار گرفته اســت. همچنین چین با ۸۷۳ میلیون دلار و ســهم ۲۸.۲۸ 
درصدی، ترکیه با ۳۵۳ میلیون دلار و سهم ۱۱.۴۴ درصدی، آلمان با ۱۲۹ دلار و 
سهم ۴.۱۷ درصدی و هند با ۱۱۰ میلیون دلار و سهم ۳٬۵۷ درصد از کل ارزش 
واردات جزو کشورهای عمده طرف معامله واردات به شمار می روند.طی یک ماهه 
نخست ســال، ۱۴۰۲ میزان ترانزیت خارجی کشور در حدود یک میلیون و ۸۶ 
هزار تن بوده است که نسبت به رقمیک میلیون و ۲۳۴ هزار تن در مدت مشابه 

سال گذشته کاهشی ۱۲.۰۵ درصدی داشته است.

ترمز سقوط بورس کشیده شد
هرچند روند حرکت بازار سرمایه روز سه شنبه هم نزولی بود اما از شدت این 
نزول کاســته شد.به گزارش ایسنا، شاخص کل بورس روزگذشته با ۸۵۸۱ واحد 
کاهش تا رقم دو میلیون و ۳۰۵ هزار واحد کاهش یافت. شاخص کل با معیار هم 
وزن نیز ۲۱ هزار و ۷۲ واحد نزول کرد و در رقم ۷۸۲ هزار و ۲۵۲ واحد ایســتاد.

در این بازار یک میلیون معامله به ارزش ۱۷۴ هزار و ۸۷۰ میلیارد ریال انجام شد. 
۱۱۵ نماد بورســی مثبت و ۲۲۸ نماد منفی بودند که از میان آنها فولاد مبارکه 
اصفهان و بانک ملت نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت و توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانه نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس 
گذاشــتند. شاخص کل فرابورس دیروز ۳۴۶ واحد کاهش یافت و رقم ۲۹ هزار و 
۱۰۱ واحــد را ثبت کرد.در این بازار ۵۹۴ هزار معامله به ارزش ۲۴۸ هزار و ۲۲۸ 
میلیارد ریال انجام شد.۱۲۸ نماد فرابورسی مثبت و ۲۰۴ نماد منفی بودند که از 
میان آنها پلیمر آریاساسول نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت و در مقابل 
پتروشیمی مارون و بیمه پاسارگاد نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را 

روی فرابورس گذاشتند.

اخبار کوتاه

تجارت

بورس

لایحــه تشــکیل وزارت بازرگانی با قید دو 
فوریت امروز در مجلس بررسی می شود. یکی از 
نکاتی که مخالفان این لایحه به آن تأکید دارند، 
به بار مالی تشــکیل وزارتخانــه جدید مربوط 
می شــود. تا جایی که برخی نمایندگان هزینه 
اولیه اجرای این تصمیــم را تا ۷۰۰۰ میلیارد 
تومان تخمین می زنند. بــا این حال دولت بار 
مالی فربه کردن خود را پذیرفته است.به گزارش 
تجارت نیوز ، لایحه تشکیل ذوزارت بازرگانی و 
تفکیک بخش تولید و تجارت از صنایع و معادن 
در مجلس با قید دو فوریت بررســی می شود. 
گرچه دولت بار مالــی این تصمیم را به دوش 
گرفته اســت، اما یکی از مسائل اصلی در این 
زمینه به هزینه سرســام آور فربه سازی دولت 
مربوط می شــود.در همین زمینه چندی پیش 
ابوالفضل ابوترابی، نماینده مجلس، در گفتگو با 
مهر اعلام کرد که بار مالی این تفکیک حداقل 
۷۰۰۰ میلیــارد تومان تخمین زده می شــود.
معاون سابق آموزش، پژوهش و فناوری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت معتقد است مشکلات 
کنونی، تورم سرسام آور و بحث توزیع متعادل، 
متناست و عادلانه محصولات ارتباطی به ایجاد 
یک یــا ۱۰ وزارتخانه دیگر نــدارد و بنابراین 
تشــکیل وزارت بازرگانی آب در هاون کوبیدن 
اســت.وزارت صنعت،  معدن و تجارت در سال 
۱۳۹۰ با ادغام دو وزارتخانه »صنایع و معادن« 
و »بازرگانی« و در راستای کوچک سازی دولت 
تشکیل شــد. اما از سال ۱۳۹۴، احیای مجدد 
وزارت بازرگانــی بار دیگر بر ســر زبان ها افتاد 
و دولت وقــت نیز در ســال ۱۳۹۶ لایحه ای 
با موضــوع انفصال بخش بازرگانــی از وزارت 
صنعت به مجلس برد. اما مجلســی ها به این 
طرح روی خوش نشان ندادند و با وجود اینکه 
بهارستان نشینان سه بار درخواست دولت مبنی 
بر تفکیک را رد کردند، در نهایت دولت پیروز 
میدان شد و سال ۱۳۹۸ رای مثبت مجلس را 
برای این طرح گرفت.در ادامه این مسیر، سال 
۱۳۹۹ بررسی ایرادات شورای نگهبان بر طرح 
تشــکیل وزارت تجارت و خدمات بازرگانی در 
دستور کار جلســه علنی مجلس قرار گرفت. 
یکی از ایرادات شــورای نگهبــان به تبصره ۱ 
ماده واحده این طرح بود و نمایندگان، مصوبه 
کمیسیون برای رفع این ایراد را تصویب نکردند.
مصوبه کمیسیون این بود که از تاریخ تصویب 
این قانون کلیــه وظایف و اختیارات هر یک از 
وزارتخانه های بازرگانی و صنایع و معادن مطابق 
وظایف و اختیارات دستگاه های تابع آن ها قبل 
از قانون تشکیل دو وزارتخانه تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی و صنعت، معدن و تجارت مصوب ۸ 
تیرماه ۱۳۹۰ است. در نهایت بعد از اینکه این 
ماده رای نیاورد، این طرح از دستور کار مجلس 
خارج شد.با این حال ماجرای تفکیک در دولت 
دوازدهم تمام نشد و در دولت جدید نیز مجلس 
پیگیر تفکیک وزارت صمت شد. پس از مدتی 
هم بحث استیضاح وزیر صمت مطرح شد و تیر 
ماه سال قبل رئیس مجلس از فرصت دو ماهه 
مجلس به دولت برای ارسال لایحه به مجلس 
به منظور تفکیک وزارت صمت و اصلاح ساختار 
در این وزارتخانه خبر داد.هرچند این استیضاح 
حواشی دیگری از جمله وضعیت خودروسازی و 
معادن هم داشت و برخی معتقد بودند تفکیک 
وزارتخانه بیشتر بهانه ای برای استیضاح بود. در 
نهایت وزیر صمت اســتیضاح شد، اما تا همین 
هفته پیش که دومین استیضاح او برگزار شد، 
وزیر ماند. سید رضا فاطمی امین چند روز بعد 
از اولین استیضاح خودر در سال قبل، تاکید کرد 
که موضوع تفکیک وزارت صمت منتفی شده 
است.بایکوت لایحه از سوی فاطمی امین پایان 
جدال بر سر تفکیک بخش بازرگانی و صنعت 
نبود و دولت اواخر سال قبل تصمیم گرفت به 
شــکل دیگری، یعنی از طریق ایجاد سازمان 
بازرگانی اهداف خــود را دنبال کند.بهمن ماه 
سال گذشته، کلیات تشکیل سازمان بازرگانی 
و تنظیــم بازار به تصویب دولت رســید و قرار 
شــد این سازمان فرابخشی و زیرمجموعه نهاد 
ریاست جمهوری باشد. در سال جدید اما دوباره 
ماجرا تغییر کــرد و اواخر فروردین نمایندگان 
مجلس با تقاضای فوریت بررسی لایحه ایجاد 

سازمان بازرگانی و تنظیم بازار مخالفت کردند 
و سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت انتظار 
نمایندگان این اســت که دولت لایحه تشکیل 
وزارت بازرگانــی را به مجلس تقدیم کند و در 
این صورت در سریع ترین زمان ممکن تصویب 
می شــود.چند روز بعد هم سخنگوی هیئت 
رئیسه مجلس از نامه رئیس مجلس به رئیس 
دولت برای تدوین لایحه دو فوریتی تشــکیل 
»وزارت بازرگانــی داخلی و تنظیم بازار« خبر 

داد.
موافقان و مخالفان وزارت بازرگانی 

چه می گویند؟
عمدتاً مخالفان تشــکیل وزارت یا سازمان 
بازرگانــی نگران بی توجهی بــه تولید و رونق 
واردات و دخالت بیشتر دولت در اقتصاد در پی 
تفکیک وزارت صمت هستند. برخی از مخالفان 
این طــرح نیز به این دلیل اســتناد می کنند 
در اکثر کشــورها سیاست گذاری برای تولید و 
تجارت یکپارچه است. در مقابل موافقان طرح 
می گوینــد در حال حاضر تجــارت خارجی و 
همچنین وضعیــت تنظیم بازار مــورد توجه 
کافی نیست.به طور کلی مصاحبه کارشناسان 
مختلف نشان می دهد تعداد مخالفان تفکیک 
بیشتر است. علاوه بر نگرانی های قبلی، هزینه 
مالی سنگین ایجاد یک وزارتخانه جدید، تامین 
نیروی انســانی و بزرگ تر شدن دولت از جمله 
دیگر دلایل مخالفان اســت؛ به ویژه با در نظر 
گرفتن این موضوع که وزارت صنایع و معادن 
و وزارت بازرگانی قبلا هم از یکدیگر جدا بودند 
و حاکمیت به این نتیجه رســید که باید ادغام 

شــوند.بنابراین به نظر می رسد تفکیک دوباره 
پس از حدود ۱۲ ســال، آن هم در شــرایطی 
که نتیجه آن مشخص نیست، منجر به اتلاف 
منابع خواهد شد. آن هم در شرایطی که برخی 
کارشناســان و نماینده های سابق مجلس در 
سال های اخیر بار مالی تشکیل یک وزارتخانه 
جدید را ۲۰۰۰ تا ۷۰۰۰ میلیارد تومان عنوان 
کردند.برخی کارشناســان نیز معتقدند فلسفه 
تشــکیل وزارت صنعت، معــدن و تجارت از 
ادغام دو وزارتخانه صنایــع و معادن با وزارت 
بازرگانــی این بــود که سیاســت های تجاری 
و تولیــدی در امتداد هم قــرار گیرد و جلوی 
تناقض ها در تصمیم گیری و اجرا را گرفته شود. 
تجربیات جهانی نیز نشــان می دهد که خیلی 
از کشــورهای موفق در دنیا تمام امور تولید و 
بازرگانــی را در یک جا متمرکر می کنند.برای 
بررسی کارشناسی تشکیل وزارت بازرگانی به 
گفتگو با برات قبادیان، معاون ســابق آموزش، 
پژوهش و فنــاوری وزارت صنعــت، معدن و 

تجارت، به گفتگو پرداختیم.
او با بیان اینکه در ایــن رابطه دو دویدگاه 
در ایــران و دنیا وجود دارد، گفت: یک دیدگاه 
تفکیک صنعت و تجارت اســت و دیدگاه دوم 
ادغام و برخی کشــورهای پیشــرفته دنیا نیز 
وزارت صنعت و تجارت ادغام شــده است. اگر 
مبنا تولیــد، تجارت و صادرات باشــد، یعنی 
سیاست گذاری می شــود تا بخشی از تولیدات 

صنعتی صادر شود.
وی همچنین با بیان اینکه جایگزین شدن 
محصولات دیگر از جمله مواد معدنی به جای 

خام فروشــی نفت، موضوعی اســت که بارها 
مطرح شــده، گفت: خام فروشی بدترین کاری 
است که در این دنیای پیش رفته اتفاق می افتد 
و چوب حراج زدن به منابع و ثروت ها اســت. 
بنابراین دیدگاه ادغــام نقاط قوتی دارد.معاون 
سابق وزارت صمت افزود: اگر قرار باشد عده ای 
تولید کنند و عده دیگری تجارت کنند، چطور 
می توان این فاصله را پر و اختلاف نظرها را حل 
کرد. ممکن است این دو گروه نتوانند یک دیگر 
را درک کنند یا تصمیمات شان متناقض باشد. 
بنابراین بهترین شــیوه این است که صنعت و 
تجارت یکپارچه باشــد.قبادیان با بیان اینکه 
همین دیدگاه در گذشــته باعث ادغام وزارت 
صنایع و معادن و وزارت بازرگانی شده، تصریح 
کرد: همچنین ســازمان های توســعه تجارت 
زیرمجموعه همین وزارتخانه صمت است و در 
زمینه تجارت خارجــی فعالیت می کند. اما به 
نظر می رســد مشکل مربوط به تجارت داخلی 
است که شب می خوابیم و صبح بلند می شویم، 
قیمت محصولات دو برابر می شود. علاوه بر این 
مشــکلات زیاد دیگری وجود دارد.وی افزود: 
باید دید آیا تشکیل وزارت بازرگانی مشکلات 
را حــل می کند؟ به باور من هرگز مشــکلات 
کنونی، تورم سرسام آور و بحث توزیع متعادل، 
متناســت و عادلانه محصولات ربطی به ایجاد 
یک یا ۱۰ وزارتخانه دیگر ندارد. به نظر می رسد 
کســانی که به دنبال تفکیک بخش بازرگانی 
هستند، نتوانســته اند سیاست توسعه صادرات 
غیرنفتی را درک کنند.معاون ســابق آموزش، 
پژوهش و فنــاوری وزارت صنعــت، معدن و 
تجــارت همچنین بابیان اینکــه اگر لایحه در 
مجلس تصویب شــود، احتمالا دو ســال باقی 
مانده عمر دولت باید صرف ایجاد یک وزارتخانه 
جدید شــود، تصریح کرد: اگر موضوع بار مالی 
را هم کنار بگذاریم، دولت نخواهد توانست در 
کل اســتان ها طرح را به گونه ای اجرایی کند 
که حتی عملکرد همین امروز وزارت صمت را 
داشته باشــد. به نظر می رسد اجرای این طرح 
آب در هاون کوبیدن اســت و اگــر وزارتخانه 
تشکیل شــود تازه دعوا بر سر میز و صندلی، 
ساختمان و غیره شروع می شود. قبادیان با بیان 
اینکه در ســال های اخیر نیروها نیز به گونه ای 
تار و مار یا بازنشســته و تعدیل شدند، تصریح 
کرد: بنابراین مصیبت دیگــر مربوط به وجود 
کارشناسان است. با شناختی که به دلیل حضور 
مداوم بیش از پنج سال در وزارت صمت دارم، 
فکر می کنم هیچ منطقی ندارد اشتباهی را که 

قبلا مرتکب شدیم، دوباره تکرار کنیم.

رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد که از ابتدای سال تا 
به امروز بالغ بر ۱۱ میلیارد و ۸۴۰ میلیون دلار ارز تخصیص 
یافته که ۶ میلیارد و ۷۳۸ میلیون دلار آن تامین شده و به 
حساب افراد ریخته شده است.به گزارش ایسنا، محمدرضا 
فرزین در جلســه علنی امروز مجلس شورای اسلامی و در 
جریان بررسی گزارش کمیسیون صنایع و معادن در مورد 
آسیب شناسی ســازوکار تامین و تخصیص نیازهای ارزی 
واحدهای تولیدی کشــور بیان کــرد: در خصوص ارز در 
جلســه قبلی که خدمت شما رســیدم قول هایی دادم که 
اقدامات ویژه ای صورت گیرد. اولین مســاله ارز اسکناس 
بود، اکنون کلا فروش ارز در صرافی ها به صورت اسکناس 
متوقف شده اســت و منوط به ایجاد یک حساب ارزی در 
بانک ها شده اســت.وی ادامه داد: هر فردی که از صرافی 
بخواهد ارز خریداری کند باید یک حساب بانکی باز کند و 
ارز خریداری شده به حساب بانکی وی ریخته شود. امسال 
از ۱۴۰۲.۰۱.۰۱تا ۱۴۰۲.۰۲.۱۷ مجموع تخصیص ارز ما 
۱۱ میلیارد و ۸۴۰ میلیون دلار بوده اســت و در مقایسه 

با بازه زمانی مشــابه در ســال قبل باید بگویم که در این 
مدت ســال گذشــته ۱۰ میلیارد و ۷۳۴ میلیون دلار ارز 
تخصیص یافته بود.وی در ادامــه اظهار کرد: این ارز باید 
توســط صرافی ها و بانک ها تامین شود که با کمی تاخیر 
انجام می شود که به دنبال حل این مشکل هستیم. امسال 
در یــک ماه و نیم گذشــته از ۱۱ میلیارد و ۸۴۰ میلیون 
دلار تخصیــص یافته ۶ میلیارد و ۷۳۸ میلیون دلار تامین 
شده و به حســاب افراد ریخته شده است در حالی که در 
ســال گذشــته در همین بازه پنج میلیارد دلار تامین ارز 

صورت گرفته بود. 
امســال یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار بیشتر از سال 
قبل ارز تامین شــده اســت.رئیس کل بانــک مرکزی در 
ادامه تصریح کــرد: از لحاظ تامین ارز تــا به حال تلاش 
کردیم تا نیازهای ارزی کشور تامین شود. در بانک مرکزی 
کمیتــه تخصیص و تامین ارز را تشــکیل دادیم و در آن 
برآورد کردیم که منابــع ارزی مورد نیاز برای هر بخش و 
هر دســتگاه چقدر است و تعهد بانک مرکزی نیز در قبال 

دستگاه ها مشخص اســت. اکنون دقیقا مشخص است که 
وزارت صنعت، معدن و تجارت چقدر می تواند تا پایان سال 
ثبت سفارش کند و تعهد ارزی بانک مرکزی به آن چقدر 
است. به دنبال این هستیم تا این اتفاق را فصلی کنیم چرا 
که در طول ســال ممکن است مشکلاتی ایجاد شود اما به 
دنبال این هســتیم که در هر فصل تعهد بانک مرکزی به 
هر کدام از دستگاه ها برای تامین ارز مشخص شود تا هیچ 
کس بیشتر از میزان تعیین شده ثبت سفارش نکند.فرزین 
تصریح کرد: در خصوص مسدود سازی باید بگویم از آنجا 
که افرادی بدون نیاز ارزی نســبت به ثبت سفارش اقدام 
می کردند مــا الزام کردیم که پنج درصــد ریالی منابع را 
نزد بانک مرکزی مسدود کنند تا میزان ثبت سفارش های 
بی دلیل کاهش پیدا کند. اخیرا کمیته ای در بانک مرکزی 
تشکیل شده تا به بررســی تخلفات پولی و ارزی بپردازد. 
ما در این حوزه ســه تخلف داریم اول آنهایی که رفع تعهد 
کرده اند یعنی صادر کننده ای که ارز نیاورده دوم کســانی 
که در سامانه نیما معامله غیرشفاف داشتند و سوم افرادی 

که در بازار غیررســمی ارز خریــداری کرده اند.فرزین در 
ادامه خاطرنشــان کرد: افرادی که ارز مورد نیاز خود را از 
بازار غیررســمی تامین می کنند این کار مساوی با قاچاق 
محسوب شده و شرکت هایی که این کار را انجام می دهند 
مشمول قانون پولشویی خواهند شد. اگر این تخلفات ثابت 
شود، حســاب ریالی و ارزی آنها مورد بررسی قرار گرفته 
و نســبت به آنها تصمیم گیری می شــود و قوه قضائیه نیز 
برای جلوگیری از تخلفات بیشتر با بانک مرکزی همراهی 
می کند.وی در ادامــه اظهار کرد: در گزارش هایی که ارائه 
شــد، به وضوح مشهود اســت ارز تخصیص یافته و تأمین 
شــده در مقایسه با ســال گذشــته افزایش داشته است 
خصوصاً در کالاهای اساســی و در حوزه دارو نیز این روند 
وجود دارد. به عنوان مثال تعهد ماهانه در حوزه دارو ۳۰۰ 
میلیون دلار بوده که تا ۱۷ اردیبهشــت ماه ۴۷۰ میلیون 
دلار تخصیص یافته اســت هرچند بین تأمین و تخصیص 
فاصله ای وجود دارد که به دلیل وجود تراستی ها است که 

حل خواهد شد.

با نزدیک شدن به فصل جابه جایی، نقش مشاوران املاک 
به عنوان عامل دوم در التهابات بازار مسکن به تدریج پررنگ 
می شــود. جوش دادن معامله به شــرط کمیسیون بالاتر، 
دریافت شیرینی، در دست گرفتن قیمت منطقه و مقاومت 
در برابــر کاهش نرخ هــا از جمله تخلفات مرســوم برخی 
مشاوران املاک است و در این شرایط دولت برنامه ای را به 
منظور نظارت بر فعالیت مشاوران املاک غیرمجاز در دستور 

کار قرار داده است.
به گزارش ایســنا، بر اســاس آمار، اواخر ســال گذشته 
رشد قیمت مســکن در تهران به ۶۶ درصد رسید. در سال 
جاری نیز بررسی های میدانی از نوسان نرخ های پیشنهادی 
آپارتمان در پایتخــت حکایت  دارد. اثرگــذاری بازارهای 
موازی، تورم عمومی و قیمت تمام شــده  ســاخت در رشد 
قیمت مسکن موثر است؛ با این حال نقش واسطه های ملکی 
به عنوان عامل ثانویه ایجاد التهاب در بازار مســکن موجب 
نارضایتی طرفین معامله شده است.مشاوران املاک طبیعتا 
باید دلالت کننده باشند و به آرامش بازار مسکن کمک کنند 

اما در ایران و به ویژه کلانشهر تهران سه عامل تضاد منافع، 
گره خوردن کمیســیون مشــاوران به قیمت ملک و رقابت 
منفی در این صنف باعث شــده تا بازوی آرامش بخش بازار 
مسکن به عامل آشفتگی تبدیل شود.نسخه های شفابخش 
برای کاهش اثرات التهابی نقش مشــاوران املاک در بازار 
مسکن نیز تا کنون نتایج مطلوبی نداشته است. مقرر شده 
بود که از مهرماه ۱۳۹۹ کمیســیون مشاوران املاک شهر 
تهران از ۰.۵ درصد بــه ۰.۲۵ درصد قیمت ملک که از هر 
طرف معامله اخذ می شــود کاهش پیدا کند؛ با این حال به 
نظر می رســد هرچه این تعرفه کاهش یابد تلاش مشاوران 

برای افزایش قیمت مسکن بیشتر می شود.
از فروشندگان امتیاز مسکن ملی

 رودست نخورید!
جوش دادن معامله به شــرط کمیسیون بالاتر از تعرفه، 
دریافت شــیرینی، تظاهر به دلســوزی برای هردو طرف به 
منظور کسب منافع بیشــتر از متعاملین، مقاومت در برابر 
قیمت های پایین، فــروش آپارتمان با قیمت بالاتر از ارزش 

واقعی و دریافــت ودیعه از جمله تخلفات مرســوم برخی  
بنگاه داران متخلف است. اگرچه اتحادیه املاک می گوید در 
سطح شــهر تهران ۲۰۰ بازرس به فعالیت مشاوران نظارت 
می کند اما همواره خریداران و فروشندگان از نابسامانی بازار 

مسکن گلایه دارند.
در روزهای اخیر دولت، بسته ای را به منظور ساماندهی 
بازار اجاره، گشت های شناسایی خانه های خالی و شناسایی 
بنگاه های معاملات ملکی غیرمجاز تنظیم کرده اســت. در 
این رابطه ســید جواد سادات ـ مشاور وزیر راه و شهرسازی 
گفته اســت: »در تلاشیم تا با همکاری دو سکوی معاملات 
املاک کشــور اصالت آگهی ها را داشــته باشــیم و از درج 
قیمت گذاری های غیرواقعی جلوگیری کنیم.«وی هم چنین 
بیــان کرد: »پویش صاحبخانه خوب و بنگاه معاملات امین 
را در دســتور کار قرار داده ایم. برای قراردادهای بلندمدت 
ابزار تشویقی در نظر گرفته ایم و در لایحه ای که به مجلس 
داده ایــم برای مالکانی که قراردادهای ۲ تا ۳ ســاله منعقد 
کننــد و مبلغ رهن خانه را در بانک قرار دهند معافیت های 

مالیاتی در نظر گرفتیم. مقرر اســت تا نرخ ســود برای این 
متقاضیــان افزایش یابد.«بعضی کارشناســان و نمایندگان 
مجلس از نقش مشــاوران املاک در نوسانات بازار مسکن 
گلایه مند هســتند. اقبال شاکری ـ عضو کمیسیون عمران 
مجلس می گوید: »تعداد املاکی ها از سوپرمارکتی ها بیشتر 
اســت. هیات مدیره اتحادیه املاک که خودشان بنگاه داری 
می کنند نمی توانند بنگاه داران را کنترل کنند. سوال ما این 
است که چه کسی بر بنگاههای معاملات ملکی نظارت می 
کند؟  نمی گوییم کشــوری اما محلی و منطقه ای قیمت ها 
را صوری افزایش می دهند. چه کســی بایــد این موارد را 
مدیریت کند؟«در حال حاضر بازار خرید و فروش مســکن 
رونق چندانی ندارد اما فصل جابه جایی مســتاجران کم کم 
آغاز می شــود و گزارش هایی از برخی اقدامات مشــاوران 
املاک به گوش می رســد. یکی از متقاضیان اجاره آپارتمان 
در غرب  تهران به ایسنا گفت: »در یکی از محله های منطقه 
۵ تهران مشاوران املاک با یکدیگر هماهنگ کرده اند و اجازه  

نرخ گذاری های پایین تر از عرف منطقه را نمی دهند.«

هزینه ۷۰۰۰ میلیاردی تشکیل وزارت بازرگانی

دولتآبدرهاونمیکوبد

رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

تخصیص ۱۱ میلیارد و ۸۴۰ میلیون دلار ارز از ابتدای سال تاکنون 

گزارشی از فعالیت برخی مشاوران

بنگاه ها بازار مسکن را در دست گرفتند!

معاون اشــتغال وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
با اعلام مبلــغ پرداخت وام مشــاغل خانگی به افراد 
مستقل و پشــتیبان، میزان تســهیلات پرداختی به 
کســب و کارهای خانگی در ســال جــاری را ۴۰۰۰ 
میلیارد تومــان ذکر کرد.به گزارش ایســنا، محمود 
کریمی بیرانوند اظهار کرد: طبق قانون مشاغل خانگی 
مصوب سال ۱۳۸۹ مجلس شورای اسلامی همه ساله 
بانک مرکزی و وزارت کار درباره میزان تسهیلات مورد 
نیاز حوزه مشــاغل خانگی به جمع بندی رســیده و 
میزان آن توسط بانک مرکزی به بانک های عاملی که 
باید از این تسهیلات تکلیفی پرداخت کنند، ابلاغ می 
شود. سال گذشته این مبلغ ۳۰۰۰ میلیارد تومان بود 
که نزدیک به ۹۵ درصد در کل کشــور جذب شد.وی 
که در یک گفت وگوی خبری ســخن می گفت، افزود: 
امســال طی مذاکراتی که با بانک مرکزی داشتیم، در 
مرحله اول ۳۳ درصد رشد را برای مشاغل خانگی در 

نظر گرفتیم و ۴۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار پیش بینی 
شده به هشت بانک عامل ابلاغ شده که از محل منابع 
۴ درصدی خودشان و تســهیلات تکلیفی این مبلغ 
را به متقاضیان حوزه مشــاغل خانگی پرداخت کنند.
کریمی بیرانوند افزود: طبق توافقی که با بانک مرکزی 
داشتیم اگر تا پایان مهرماه موفق شویم ۷۰ درصد از 
تسهیلات تکلیفی را جذب کنیم و به مرحله پرداخت 
برســد، در مهر و آبان ماه امســال نیز منابع جدیدی 
در این حوزه درنظر گرفته خواهد شد.به گفته معاون 
توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار در حال حاضر 
ابــلاغ اولیه ۴۰۰۰ میلیارد تومان اســت که بالاترین 
مبلغ پرداختی در طول سنوات گذشته بوده که نسبت 
به سال قبل ۳۳ درصد رشــد داشته است.وی درباره 
توزیع اســتانی تسهیلات مذکور نیز گفت: با توجه به 
عملکرد سال گذشته اســتانها و ظرفیت هایی که در 
حوزه مشاغل خانگی دارند، اعتبارات توزیع می شود. 

رئیس سازمان چای، با بیان اینکه نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشته دو برابر افزایش خرید برگ سبز 
داشــتیم، گفت: تاکنون بالغ بر ۳۳ هزار تن برگ سبز 
چای از چایکاران خریداری شده است.حبیب جهانساز، 
با بیان اینکه برداشت برگ سبز چای از باغات گیلان 
و مازندران از اول اردیبهشت ماه آغاز شده و همچنان 
ادامه دارد، اظهار کرد: تاکنون بالغ بر ۳۳ هزار تن برگ 

سبز چای از چایکاران خریداری شده است.
وی افزود: ۹۵ درصد برگ سبز از چایکاران گیلان 
خریداری شده است؛ عمده برگ سبز خریداری شده 
درجه یک بوده که معادل ۹۹.۹ درصد است و حدود 

۳۰۰ تن درجه دو می باشد.
رئیس ســازمان چای کشــور در گفت وگوی ویژه 
خبــری باران، از خرید بالغ بر ۴۵۰۰ تن برگ ســبز 
چای در روز ۱۵ اردیبهشت ماه خبر داد و عنوان کرد: 
این حجم خرید روزانه طی ۱۵ ســال اخیر بی سابقه 

بوده که نشان دهنده افزایش کمی و کیفی برگ سبز 
تولید شده است.

جهانساز، با اشــاره به عقد قرارداد سازمان چای با 
۱۶۶ کارخانــه چای گیلان و مازندران، گفت: تاکنون 
۶۷۰۰ تن چای خشــک تولید شده است.وی با بیان 
اینکه نســبت به مدت مشابه سال گذشــته دو برابر 
افزایش خرید برگ ســبز داشتیم، اضافه کرد: شرایط 
آب و هوایی مناسب، ورود به موقع چایکاران به باغات 
و بهزراعی از جمله عوامل افزایش برداشت برگ سبز 

است.
رئیس ســازمان چای از پیش بینی خرید ۴۵ هزار 
تنی برگ ســبز در چین اول خبر داد و یادآور شــد: 
پیش بینی می شــود تا پایان فصل برداشــت بالغ بر 
۱۳۰ هزار تن خریداری کنیم.وی تاکید کرد: تاکنون 
۲۲ میلیارد تومان بابت خرید برگ سبز چای پرداخت 

کردیم و سه شنبه هر هفته پرداختی داریم.

خرید ۳۳ هزار تنی برگ سبز چای طی امسالسقف پرداخت وام مشاغل خانگی اعلام شد


